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Abstract: 

 

تناولت الدراسة تباين كثافة حركة النقل البري بالسيارات عمى شبكة الطرق الرئيسة في 
محافظة البصرة بالوصف والتحميل والاستنتاج، وقد كان اليدف الأساسي من أعداد ىذه الدراسة 

لبرية الرئيسة في محافظة البصرة وقياس مدى تباين كثافة الحركة ىو إبراز واقع شبكة الطرق ا
تيا في تمبية احتياجات مستخدمييا الاجتماعية والاقتصادية والخدمية، نظراً ئعمييا ومدى كفا

دور الكبير والميم الذي يؤديو قطاع النقل في تسييل حركة القطاعات الاقتصادية )الزراعية، لم
ومميزاتيا  شبكة الطرق  الصناعية، التجارية(، كما تيدف ىذه الدراسة إلى تحديد خصائص

خاصة الطرق الرئيسة ومحاولة تقييميا جغرافياً، بوصفيا انعكاساً لمدى تطور  وأنماطيا
 التعرف عمى أىم المشاكل التي تواجو ىذه الحركة. فضلًا عنتصادياً واجتماعياً، المحافظة اق

This study describes, analyzes and provides conclusions to the 

density of land transport by cars on main roads in Basrah province. The 

main concern of this study is to spotlight the reality of main land roads 

in Basrah and measure the variation of density of movement on these 

roads and how good they are in satisfying the social, economic and 

service needs of their users. The study also aims at defining and 

evaluating the characteristic features and aspects of the network of roads 

especially the main ones geographically, for they represent a reflection 

of the economic and social development of the city. 


